
   
 

Zápis z jednání Komise pro program screeningu 

kolorektálního karcinomu konaného 

03. 02. 2025 on-line formou 

 

Účastníci 

jednání: 

doc. MUDr. Štěpán Suchánek, Ph.D.; RNDr. Ondřej Májek, Ph.D.; Mgr. Blanka 

Kavková; MUDr. Iveta Matějovská, CSc.; MUDr. Jan Král, Ph.D., MBA; MUDr. 

Petr Šubrt; doc. MUDr. Bohumil Seifert, Ph.D.; MUDr. Petr Kocna, CSc.; prof. 

MUDr. Stanislav Rejchrt, Ph.D.; MUDr. Markéta Brabcová; MUDr. Milada 

Tomanová; PhDr. Karel Hejduk 

hosté: Mgr. Renata Chloupková, Ing. Monika Ambrožová, Ing. Tomáš Vyskot 

Omluvení: prof. RNDr. Ladislav Dušek, Ph.D.; prof. MUDr. Miroslav Zavoral, Ph.D.; MUDr. 

Aleš Skřivánek, Ph.D.; prof. MUDr. Lukáš Lambert, Ph.D.; MUDr. Kateřina 

Kamarádová, Ph.D. 

 

Zapsala: Ing. Veronika Rybenská 

Příští setkání: 28. 04. 2025 od 14 hod. on-line formou 

 

TÉMATA A ÚKOLY Z JEDNÁNÍ 

 

1. Úvodní slovo 

Předseda doc. MUDr. Štěpán Suchánek, Ph.D. ve spolupráci s PhDr. Karlem Hejdukem uvítali 

účastníky jednání a představili program a účel jednání.  

 

2. Pozitivita screeningových TOKS v roce 2023 

Hlavní body diskuse: 

• Komisi byla představena rozesílka dopisů vybraným praktickým lékařům (dále jen „PL“) 

v ČR stran informování o hodnotě pozitivity TOKS na jejich pracovišti, která proběhla 

v lednu 2025. V závislosti na hodnotě pozitivity TOKS (velmi nízké či velmi vysoké) byly 

vyhotoveny 2 typy dopisů. Komisi byla představena metodika výběru lékařů 

s významnými odchylkami výsledků TOKS, dále byla představena ukázka dopisu, jehož 

součástí byl dotazník pro PL a jehož cílem bylo získání vyjádření k hodnotě pozitivity 

TOKS v jejich ordinaci vč. vyhodnocení tohoto dotazníku, jehož se účastnilo 62 % 

příjemců dopisů. 



   
 

• Z výsledků dotazníku vyplynulo, že praktičtí lékaři mnohdy chybně vykazují provedení 

TOKS zdravotní pojišťovně a většina z nich uvedla, že provede kontrolu, zbývající PL 

uvedli, že již nápravu sjednali. Dále PL uvedli, že příčinou vysokého nebo nízkého podílu 

pozitivních TOKS v jejich ordinaci mohly být technické důvody a někteří zvažují koupi 

nového analyzátoru, díky kterému by měly být výsledky přesnější. Několik PL uvedlo, 

že příčinou může být provedení TOKS u specifické skupiny pacientů v jejich ordinaci. 

V tomto případě se tak nemusí jednat o nesprávný postup při vyšetřování. Někteří PL 

si nejsou vědomi pochybení na jejich straně a důvodem tak mohla být chyba např. 

v rámci laboratorního vyhodnocení, kam výsledky TOKS zaslali.  

• doc. MUDr. Bohumil Seifert, Ph.D. uvedl, že z reakcí PL lze usoudit, že byly informace 

v dopise přijaty veskrze pozitivně a z mnoha reakcí PL lze taktéž usoudit, že by v jejich 

ordinaci mohlo v tomto směru dojít k nápravě. Z reakcí PL lze také usuzovat, že v této 

oblasti nejsou dostatečně edukováni a mohlo by dojít ke zlepšení. S uvedeným 

komentářem souhlasil i MUDr. Petr Šubrt, jakožto zástupce Sdružení praktických lékařů 

ČR. 

Usnesení: 

• Komise bere na vědomí odpovědi PL získaných v rámci dotazníku. 

Úkoly: 

• Rozeslání podrobné zpětné vazby získané od PL členům Komise – ÚZIS ČR. 

• Zaslání seznamu PL s pozitivitou TOKS za rok 2023 členům Komise – ÚZIS ČR. 

 

 

3. EHK POCT analyzátorů, výsledky za rok 2024 

Hlavní body diskuse: 

• MUDr. Petr Kocna, CSc. shrnul výsledky externího hodnocení kvality (EHK) 

u jednotlivých poskytovatelů zapojených do systému EHK v České republice. Představil 

také výsledky analýzy provedené ÚZIS ČR, ze které bylo patrné, že v rámci 

screeningových TOKS vykazuje 12,4 % hodnot pozitivitu v rozmezí 0–3 %.  

• MUDr. Petr Kocna, CSc.  polemizoval nad správností výsledků EHK, přičemž po 

dodatečném ověření dodavatel QualiCont potvrdil, že se jedná o data za Českou 

republiku. 

• MUDr. Tomanová upozornila na možný problém s kvalitou některých analyzátorů, což 

zdravotní pojišťovny nemohou v současné době ovlivnit. MUDr. Brabcová s tímto 

souhlasila a uvedla pochybnost nad správností využívání POCT metody 

ve screeningovém programu (zda by tuto činnost neměly provádět pouze laboratoře). 

• Zástupkyně OZP MZD uvedla, že případné jasně specifikované změny na minimální 

přístrojové podmínky mohou být vyžadovány v rámci Věstníku. 

• Členové Komise vedli diskuzi nad možným upřesněním termínu pro navrácení 

praktického lékaře do systému screeningu po následujícím pozitivním výsledku EHK 

v případě dvou po sobě jdoucích negativních výsledků EHK, v souladu s Metodickým 

pokynem zveřejněném v Doporučeném standardu pro poskytování a vykazování výkonů 

v rámci screeningu kolorektálního karcinomu v ČR (viz Věstník č. 16/2024).  

 

https://mzd.gov.cz/wp-content/uploads/2024/12/Vestnik-MZ_16-2024.pdf


   
 

Usnesení: 

• Komise se shodla na potřebě další diskuze k tomuto tématu. 

Úkol: 

• Vyhodnocení výsledků hodnoty pozitivity TOKS za rok 2024 a vedení diskuze nad 

aktualizovanými daty – ÚZIS ČR, členové Komise. 

 

4. Vývoj čekacích lhůt 

Hlavní body diskuse: 

• Komisi byl představen vývoj čekacích lhůt na navazující TOKS+ kolonoskopii po 

pozitivním screeningovém TOKS, s daty dostupnými do září 2024. Z analýzy je patrné, 

že v posledních kvartálech se průměrná čekací doba pohybuje okolo 3 měsíců a od roku 

2020 sledujeme postupně průměrný nárůst čekací doby na navazující TOKS+ 

kolonoskopii. 

Usnesení: 

• Členové Komise berou na vědomí výsledky analýzy. 

 

5. Výzva k podání žádosti o udělení statutu screeningového 

pracoviště 

Hlavní body diskuse: 

• Komisi byl představen návrh úpravy textace Výzvy k podání žádosti o udělení statutu 

screeningového pracoviště a hlavní změny, které aktualizace dokumentu zahrnuje. 

Usnesení: 

• Návrh aktualizované Výzvy k podání žádosti bude zaslán do vnitřního připomínkového 

řízení MZD a měla by být vyhlášena v březnu 2025. 

• MUDr. Tomanová uvedla, že u některých zdravotních výkonů vykazovaných 

v souvislosti se screeningem kolorektálního karcinomu, nejsou správně uvedeny 

autorské odbornosti. Tyto nejasnosti u zdravotních výkonů by měly být zrevidovány. 

Úkoly: 

• Zaslání návrhu aktualizovaného dokumentu členům Komise, zapracování dalších 

připomínek členů Komise a zaslání návrhu do vnitřního připomínkového řízení MZD – 

ÚZIS ČR, MZD, členové Komise. 

• Vyhlášení 5. kola Výzvy k podání žádosti v březnu 2025 – MZD. 

• Konzultace správnosti zdravotních výkonů s Výborem ČGS ČLS JEP – doc. MUDr. 

Štěpán Suchánek, Ph.D. 

 

 

 



   
 

6. Různé 

Hlavní body diskuse: 

• Komise byla informována o vydání Doporučeného standardu pro poskytování 

a vykazování výkonů v rámci screeningu kolorektálního karcinomu v České republice, 

který byl dne 20. 12. 2024 vydán ve Věstníku MZD č. 16/2024. 

• Komise byla informována o nových otevřených datových sadách týkajících se 

kolorektálního screeningu, které jsou připraveny ze strany NSC ÚZIS ČR k publikaci na 

webových stránkách NZIP. 

• Komisi byly představeny plánované činnosti v rámci screeningového programu v roce 

2025. 

 

 

7. Diskuze, shrnutí, úkoly 

Byly shrnuty hlavní body jednání. Termín dalšího jednání Komise byl stanoven 28. 04. 2025 od 

14 hod. on-line formou. 

 

Přílohy: 

1. Prezentace z jednání Komise 

2. Zpětná vazba k hodnotě pozitivity TOKS v ordinacích PL 

3. Seznam PL s pozitivitou TOKS 

 

Pozn. 1: Pokud úkol nemá uveden termín, bude probrán na dalším jednání. 

Pozn. 2: Přílohy nejsou veřejnou součástí zápisu 


